
Na konci září se pro veřejnost slavnostně otevřel rekonstruovaný Dům 
kultury Beseda. Stalo se tak před divadelním představením Pan Hal-
pern a pan Johnson. Po roce a půl se tak do Besedy vrátil život. Po-
slední akcí byl totiž vloni v únoru Sportovní ples. Pak už přišel první 
lockdown a během něj se rozeběhla plánovaná rekonstrukce vytápění 
a instalace vzduchotechniky. Během dlouhé doby, kdy se akce uvnitř 
sálů stejně víceméně nemohly konat, prošel nakonec velkou pro-
měnou celý interiér domu kultury. 

Obnova domu kultury začala v roce 2014 opravou střechy. Během 
sedmi let navázaly další etapy: v roce 2015 oprava oken, dveří a fasády 
v průčelí domu kultury včetně všech detailů, které jsme znali ze sta-
rých fotografií. V následujících dvou letech se stavební práce přesu-
nuly nad nejstarší část budovy, ve které je restaurace – nejprve bylo 

potřeba zrekonstruovat krov, na který se posléze vrátila krytina z pří-
rodní břidlice. V roce 2018 byla v této části budovy vyměněna okna. 
Za kulturním sálem se v tomtéž roce stavěla přístavba s toaletami pro 
návštěvníky kulturních akcí. Předělávala se také šatna pro diváky.  
O rok později byla dokončena rekonstrukce objektu restaurace obno-
vou fasády. Fasáda domu dostala zelenkavou barvu a v její levé části 
se objevily i dvě malby, které zde původně byly: zelený strom ověšený 
uzenářskými dobrotami a myslivec přijíždějící na kanci. V kulturním 
sále se v témže roce rozeběhla kompletní obnova elektroinstalace, za-
hrnující i nové osvětlení, reflektory a jejich ovládání, ozvučení sálu  
a také rozměrné plátno a výkonný projektor. Rozsahem největší etapa 
začala vloni.  

Pokračování na straně 3 

Opravená Beseda přivítala první diváky 

 
Chodník ve Staré je hotový 
V ulici Stará vyrostl nový chodník. Zajistí 
bezpečnější pohyb lidí po frekventované 
spojnici mezi Libereckou a Oldřichovskou.
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Letošní „Císařák“ nabídl novinky 
Běh Císařským údolím se letos poprvé konal 
v rámci společného přeshraničního projektu. 
Na start se tak postavili i zahraniční běžci.
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V Cihelně se znovu objeví tůně 
Do lesoparku Cihelna se vrátí tůně.  
Odstra něním naplavenin v nejnižší části 
areálu vzniknou malá jezírka i mokřad.
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Informace z radnice 
Usnesení rady města 
24. schůze rady města 
Rada města na svém 24. jednání, konaném dne 8. září 2021, mimo 
jiné: 
— schválila uzavření Smlouvy o vzájemné spolupráci v rámci veletrhu 

vzdělávání a pracovních příležitostí EDUCA WEEK 2021, mezi Měs-
tem Hrádek nad Nisou a SFM Liberec, s. r. o., s finanční spoluúčastí 
města ve výši 25 000 Kč 

— schválila plnění veřejné zakázky s názvem: „Rekonstrukce parkově 
upravené plochy u kina“ subjektu JIB, s. r. o., Brandýs nad Labem, 
za celkovou cenu 599 383,18 Kč vč. DPH (tj. 495 358 Kč bez DPH) 

— schválila vítězného účastníka (dodavatele) veřejné zakázky s náz -
vem „Hřebenovka v Trojzemí pro děti i dospělé – opakované za-
dání“. Práce provede společnost JIB, s. r. o., Brandýs nad Labem, 
za celkovou cenu 1 261 667 Kč vč. DPH (tj. 1 042 700 Kč bez DPH)  

— schválila vítězného účastníka (dodavatele) veřejné zakázky s náz -
vem „Sokolovna Hrádek nad Nisou – úprava tepelného zdroje“. 
Práce provede subjekt A. R. – voda, plyn, topení, Hrádek nad Ni-
sou, za celkovou cenu 2 453 850,28 Kč s DPH (tj. 2.027.975,44 Kč 
bez DPH) 

— schválila přidělení zakázky na úkony a činnosti spočívající v zajiš-
tění zpracování investičního záměru „Hrádek nad Nisou, parko-
viště PRAGA – ul. Lidická“, v podobě vyhotovení technické studie, 
firmě Nýdrle – projektová kancelář, Liberec 30, za nabídkovou cenu 
193 600 Kč včetně DPH (160 000 Kč bez DPH) 

— schválila plnění veřejné zakázky, a to zpracování projektové doku-
mentace k akci s názvem „Sokolovna – Kotelna – Hrádek n. Nisou“, 

subjektem R. N., Liberec 6, za celkovou cenu 229 211,51 Kč včetně 
DPH (189 431 Kč bez DPH). 

 
25. schůze rady města 
Rada města na svém 25. jednání, konaném dne 22. září 2021, mimo 
jiné: 
— souhlasila s přijetím finančního daru ve výši 4 888 Kč na úhradu 

obědů pro nezletilou žačku ZŠ Donín od společnosti WOMEN FOR 
WOMEN, o. p. s., Praha 4 

— schválila přijetí účelového finančního příspěvku ve výši 800 000 Kč 
z Ministerstva kultury, Programu regenerace městských památko-
vých rezervací a městských památkových zón v roce 2021 na ob-
novu nemovité kulturní památky – bytový dům „AZYL“ č. p. 67 

— souhlasila s navýšením kapacity školní jídelny – výdejny ze stávají-
cího počtu 75 strávníků na 141 strávníka, v Základní a Mateřské 
škole, Hrádek nad Nisou – Loučná, s účinností od 23. 9. 2021. 

 
26. schůze rady města 
Rada města na svém 26. jednání, konaném dne 29. září 2021, mimo 
jiné: 
— schválila dodavatele zakázky s názvem: „Rozšíření MKDS ul. Sokol-

ská – hřiště sídliště Pod tratí“. Práce provede firma Telmo, a. s., 
Praha 10, Pobočka Jablonec nad Nisou, za celkovou nabídkovou 
cenu 126 524,47 Kč s DPH (104 342,54 Kč bez DPH) 

— schválila dodavatele zakázky s názvem: „Rozšíření MKDS ul. Stará 
skatepark“. Práce provede firma Telmo, a. s., Praha 10, Pobočka Ja-
blonec nad Nisou, za celkovou nabídkovou cenu 127 152,23 Kč  
s DPH (105 084,49 Kč bez DPH). 

 
 

Ze zasedání zastupitelstva města 
9. zasedání zastupitelstva města 
Zastupitelstvo města na svém 9. zasedání, konaném dne 29. září 2021, 
mimo jiné: 
— schválilo návrh smlouvy na odkup pozemku p. č. 1607/1, orná 

půda, o výměře 8 041 m2 v k. ú. Hrádek nad Nisou, za dohodnutou 
cenu 829,55 Kč/m2, tj. za celkovou kupní cenu 7 500 000 Kč, která 
bude zaplacena ve třech splátkách. Odkupem pozemku od společ-
nosti Výroba stuh – ELAS, s. r. o., dojde k nabytí pozemku do ma-
jetku Města Hrádek nad Nisou s předpokladem budoucí investiční 
akce. Finanční náklad bude hrazen z FRM 

— schválilo a vydalo Obecně závaznou vyhlášku Města Hrádek nad 
Nisou č. 3/2021 o stanovení místního koeficientu a koeficientu pro 
výpočet daně z nemovitých věcí 

— schválilo poskytnutí dotace z rozpočtu města žadateli FK SLOVAN 
Hrádek nad Nisou 1910, z. s., ve výši 417 920 Kč, na projekt „Provoz 
a údržba sportovního areálu Rynoltická 333.“
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říjnové číslo, které právě držíte v ruce, se věnuje několika investičním 
akcím. Tou největší je bezesporu rekonstrukce Domu kultury Beseda. 
Kdo přišel 29. září na divadelní představení Pan Halpern a pan John-
son v podání pánů herců Němce a Kostky, mohl kromě výtečných  
hereckých výkonů obdivovat také zcela nové prostory našeho kultur-
ního stánku. Z královské modré na závěsech a oponě v kombinaci  
s šedo-bílou výmalbou se tají dech. Nový je i bar, nábytek, zázemí… 
O tom, co všechno se v Besedě během jeden a půl roku trvající  
obnovy proměnilo, se dočtete v úvodním článku. Nezbývá než si přát, 
ať je těch akcí, které se v Besedě budou konat, co nejvíce. Od červno-
vého rozvolnění protikoronavirových opatření se kulturních nebo  

sportovních setkání v našem městě událo opravdu hodně. Také  
v tomto čísle jim věnujeme hned několik stran. Píšeme ale také o nej-
různějších stavbách. Dokončených, rozpracovaných i těch plánova-
ných. Stavební sezóna se pomalu chýlí ke konci, na čas tak utichne  
i stavební ruch ve městě. Na úřadě už se ale pilně pracuje na přípra-
vách na sezónu novou. Zkrátka u nás v Hrádku se nespí. Stále se něco 
děje a stále je o čem psát. Pokud vám ale přeci jen něco v HRÁDECKU 
chybí, ozvěte se nám. Budeme rádi, když se na přípravě našeho  
(vašeho) městského zpravodaje budete podílet. Říjen je nádherný  
barevný měsíc, tak si ho ve zdraví užijte.  

Za redakční tým Věra Baumgartnerová

Vážení čtenáři HRÁDECKA,  
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Dokončení ze strany 1 
V rámci projektu Snížení energetické náročnosti KD Beseda v Hrádku 
nad Nisou byl postupně zateplen strop nad společenským sálem, pů-
vodní kotelna se přesunula do přízemí a byly do ní instalovány nové 
kotle. Kompletně byly vyměněny i potrubí a radiátory. Celý sál je nově 
odvětráván s tím, že součástí instalované vzduchotechniky jsou reku-
perační jednotky, které dokáží zpětně získávat teplo z odváděného 
vzduchu. 

 
Vloni byla vybudována také další přístavba, která umožnila pod-

statně vylepšit zázemí pro účinkující. Zatímco návštěvníci už své nové 
toalety a novou šatnu měli, účinkující měli k dispozici jednu starou 
toaletu, jedno umyvadlo a ne úplně útulné šatny. Kompletní rekon-
strukcí a rozšířením zadního traktu vznikly dvě šatny vybavené mo-
derními divadelními stolky se zrcadly a osvětlením, oddělené toalety 
pro pány a dámy, sprchy a úklidová komora. 

Už před třemi lety se vedla diskuze o novém vybavení sálu. Tedy 
židlích a stolech. Zub času se ale podepsal i na oponách a závěsech, 
proto se vedení města rozhodlo vyměnit i toto vybavení. Jak diskuze 
probíhala, popisuje s trochou nadsázky starosta města Josef Horinka: 
„Každý má doma židli, každý má doma stůl. Při debatách, které se  

 
vedly opravdu dlouho, se tedy vyjadřoval každý, ale shodu jsme najít 
nemohli. Když jsme se začali bavit o nových oponách a závěsech,  
přibyla ještě debata o barvách, mezi kterými má také každý jinou ob-
líbenou. V tu chvíli jsme si řekli dost, oslovili Projektový ateliér David 
a udělali jsme dobře.“ Sál je dnes laděn do barev, které najdeme  
v městském znaku – šedé, bílé a modré. Modré jsou všechny závěsy 

na oknech a hlavní opona. Nová výmalba stěn a stropu kombinuje bí-
lou a tóny šedé.  

Závěsy před okny i po obvodu sálu jsou zavěšeny v nových lištách. 
Na podiu se neměnila jen hlavní opona, ale i zadní horizonty. Z boku 
byly nově instalovány místo opon tzv. šály, které mají širší možnosti na-
stavení. Zcela nové jsou i tahy, na které se zavěšují divadelní dekorace. 

Jednotlivé prvky v sále jsou dnes sladěné – sjednocen byl třeba 
vzhled dveří, dřevěných obložení, parapetů. A aby podobu sálu 
opravdu nic nerušilo, byl letos na jaře vybourán i bar, který navíc ne-
měl úplně ideální dispozici. Místo něj byl postaven zcela nový, včetně 
vybavení. 

Posledním krokem bylo zbroušení a ošetření parket. Větší zásah si 
vyžádal stav podlahy v rohu sálu u podia a zcela nová podlaha se dě-
lala i v prostoru baru. 

Při slavnostním otevření rekonstruovaného kulturního domu už di-
váci seděli na nových židlích, které jsou jednak pohodlnější, ale také 
pevnější a stabilnější než dosud používané konferenční židle. Připra-
veny jsou už také stoly, které v nové podobě sálu budou obdélníkové. 
Jak už bylo napsáno v úvodu, dům kultury v nové podobě mohli lidé 
poprvé vidět 29. září při představení Pan Halpern a pan Johnson. 
Hosty, kteří jako první vyzkoušeli zázemí Besedy, byli charizmatičtí 
herci František Němec a Petr Kostka. Jejich herecké umění ocenili  
v závěru diváci potleskem ve stoje. „Myslím, že naše úsilí, věnované 
kulturnímu domu, se vyplatilo. Hrádek nad Nisou má nyní kulturní 
dům, na který může být pyšný,“ dodává starosta města Josef Horinka. 

 
Na jednotlivé etapy opravy budovy město několikrát čerpalo podporu 
na záchranu památkových objektů jednak z Ministerstva kultury  
a také od Libereckého kraje. Na poslední etapu, která zahrnovala  
zateplení stropu, rekonstrukci otopného systému a instalaci vzducho-
techniky v rámci projektu Snížení energetické náročnosti KD Beseda 
v Hrádku nad Nisou, město využilo podpory z Operačního programu 
Životní prostředí. 

Vít Štrupl

Opravená Beseda přivítala první diváky

Příští řádné zasedání Zastupitelstva města se bude konat  
20. října 2021 od 17 hodin v multifunkčním sále Brány Trojzemí.
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Chodník v ulici Stará je hotový
Trochu ve stínu velké rekonstrukce Liberecké ulice probíhala v letních 
měsících výstavba chodníku v ulici Stará. O co byla tato několikrát  
odložená investiční akce „nenápadnější“, o to byla významnější pro 
obyvatele. Lidem přinesla komfortnější, a především bezpečnější 
cestu po frekventované spojnici mezi dvěma hlavními ulicemi. Přes 

půl kilometru dlouhý chodník vedoucí od viaduktu na Oldřichovské 
až po železniční přejezd na Liberecké doplnilo i veřejné osvětlení. Sou-
částí projektu byla také úprava křižovatky na Oldřichovské, kde vznikly 
nové bezpečné přechody. Na stavbu za víc jak 3,5 milionů korun se 
městu podařilo získat dotace. Z vlastního rozpočtu zaplatí zhruba  
700 tisíc korun. Nový chodník už několik týdnů využíváme a ke konci 
se blíží i práce na Liberecké. Letošní stavební sezóna tak pomalu končí. 
Plány a přípravy na ty další jsou ovšem v plném proudu. V blízké  
budoucnosti nás čeká rekonstrukce nádraží včetně přejezdu a také  
obnova dolní části Liberecké v úseku od přejezdu po Horní náměstí. 
Uzavírek a objížděk se proto hned tak nezbavíme. O tom ale zase ně-
kdy příště.     Věra Baumgartnerová 
 
Projekt je spolufinancován z Integrovaného regionálního operačního 
programu, 8. výzva MAS Podještědí – IROP – Bezpečnost dopravy III. 

Registrační číslo projektu: CZ.06.4.59/0.0/0.0/16_038/0015023.

V budově bývalé celnice na přechodu s Polskem je v těchto dnech živo. 
V září se tady rozeběhla celková rekonstrukce. Hlavním cílem probíha-
jící obnovy je snížení energetické náročnosti budovy. Bude se tak 
především zateplovat, objekt dostane nová okna, nový zdroj tepla, vy-
buduje se otopná soustava i nové osvětlení. Po dokončení rekonstrukce 
v objektu vznikne Česko-Saská služebna policie. Zpočátku zde budou 
sloužit příslušníci cizineckých policií obou zemí. Do budoucna by se 
sem podle Krajského ředitelství Policie ČR mohli přestěhovat i policisté 
z obvodních oddělení, aby se spektrum práce rozšířilo. Časem by zde 
mohlo sloužit až po deseti policistech z obou států. Zaměřit se mají 
nejen na nelegální pobyty cizinců, ale i na běžnou kriminalitu. Není 
vyloučené, že v budoucnu by se k nim mohli přidat i policisté z Polska.  

Budova celnice patří městu. Práce na její rekonstrukci přijdou na 
zhruba 10 milionů korun. Část nákladů uhradí Liberecký kraj. Policisté 
získají prostory do pronájmu. Dle smlouvy o dílo má být hotovo na 
jaře příštího roku.     Věra Baumgartnerová

Dalším projektem z oblasti dopravní infrastruktury, který město při-
pravuje, je vybudování chodníku na frekventovaném vnitřním ob-
chvatu města. Vznikne v úseku od křižovatky Okružní–Luční, tedy  
v místě, kde začíná cyklostezka směrem ke Kristýně, po křižovatku 
Okružní – U Koupaliště. Tam nový chodník naváže na stávající bez-
bariérové trasy vybudované v minulých letech. Kromě samotného 
chodníku k bezpečnosti chodců přispějí i čtyři přechody a dvě místa 
k přecházení. Město využilo možnost předložit projekt s žádostí o po-
skytnutí příspěvku z rozpočtu Státního fondu dopravní infrastruktury 
pro rok 2021. Žádost byla schválena a v tuto chvíli radnice vybírá do-
davatele. Předpokládané náklady jsou 
kolem 6 milionů korun. Přesná částka  
vyplyne z výběrového řízení. Dotace ze 
SFDI pokryje 85 procent. 

Věra Baumgartnerová

Budova celnice prochází rekonstrukcí

Na vnitřním obchvatu města vznikne chodník

44 investice
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Pozemky Pod Ovčím kopcem už mají své  
majitele

Vnitroblok na Žitavské změní podobu
Prostor mezi panelovými domy na Žitavské ulici od doby svého vzniku 
neprošel žádnou větší obnovou. O jeho proměně se dlouho diskuto-
valo. Návrh řešení celého prostranství a jeho využití se několikrát  
měnil. A to na základě diskuzí a připomínek především místních oby-
vatel. Začátkem září se práce konečně rozeběhly. V těchto dnech jdou 
do finále. Výsledkem bude nová středová komunikace, parkovací 

místa i cesty pro pěší. Dojde i na úpravu zeleně, výsadbu a také nové 
přístřešky na kontejnery. Práce přijdou na přibližně 5 milionů korun 
a město je bude hradit plně ze svého rozpočtu. Podobně jako na  
Žitavské radnice připravuje úpravy i dalších veřejných prostor a po-
někud opomíjených vnitrobloků. 

Věra Baumgartnerová

Že je o bydlení v Hrádku nad Nisou zájem, se ví už dlouho. Nabídka 
domů, bytů nebo parcel ani zdaleka nedokáže pokrýt poptávku. 
Enormní zájem o pozemky Pod Ovčím kopcem tak nikoho nepřekva-
pil. Město nabídlo celkem 7 parcel o výměře od 772 m2 do 916 m2. 
Prodej probíhal obálkovou metodou. Na úřad dorazila více jak stovka 
nabídek. Zájemci byli nejen z Hrádku, ale i z jiných míst naší země. 
Největší pozemek se prodal za cenu 2,5 milionu korun. Za parcelu  
s nejmenší výměrou nabídl jeho nynější majitel 2 miliony 45 tisíc. Cel-
kem město za pozemky získalo více jak 15 milionů korun. Parcely jsou 
zasíťované a připravené k okamžité výstavbě. Jejich noví majitelé se 
můžou pustit do příprav a samotné stavby. Sedm šťastlivců si tak splní 
svůj sen o bydlení.  

 
Město se do budoucna bude snažit nabídnout i další možnosti pro 

zájemce o stavební pozemky. Aktivně se například pracuje na lokalitě 
Zlatá Výšina, kde v budoucnu bude k mání na padesát parcel. Přípra -
va infrastruktury, která je k vybudování prakticky nové čtvrti na zelené 
louce potřeba, je ale velmi zdlouhavá a vyžádá si pravděpodobně 
ještě pár let. Do té doby budou muset ti, co chtějí stavět v Hrádku 
nad Nisou, spoléhat spíše na soukromé majitele. Město příliš volných 
parcel vhodných k výstavbě rodinných domů nevlastní. Čas od času 
se ale objeví možnost nějaké vykoupit nebo směnit. Není tak vylou-
čené, že budoucí stavebníci budou mít štěstí a podaří se jim je získat.  

Věra Baumgartnerová
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Když akademický sochař Michal Moravec na žádost sólisty Národního 
divadla v Praze Luďka Veleho tvořil z pískovce křížovou cestu, neměl 
ani jeden z aktérů ponětí, jak složité a jistě i bolestné putování při-
chystá budoucnost jí samotné.  

Operní pěvec Luděk Vele ve snaze napomoci obnově státního 
hradu a zámku Grabštejn uspořádal v letech 1993 až 2017 pětadvacet 
benefičních koncertů. Za čtvrtstoletí své existence si benefice získaly 
mnoho příznivců a patřily v našem regionu k významným kulturním 
událostem s cílem daleko přesahujícím samotná operní představení. 
Grabštejnu pomohly nejen s opravou konkrétních hradních a zámeckých 

skvostů, přilákaly k obnově památky i pozornost na celonárodní úrovni. 
Křížová cesta, která mezitím dostala jméno Stezka smíření, byla po 

dokončení umístěna podél přístupové cesty pro pěší na jižním srázu 
pod samotným hradem. „Nepochopitelné, absurdní, do nebe volající“, 
tak podle dobového tisku komentovali návštěvníci Grabštejna v roce 
2017 rozhodnutí památkářů čtrnáct stél odstranit. Především Luděk 
Vele zažíval místo vděku pocity hořkosti. Byl to políček nejenom jemu, 
ale všem, kdo v rámci benefičních koncertů obnovu hradu podpořili. 

Křížová cesta se tak stěhovala do Chotyně před dům s pečovatel-
skou službou. Současně se dál hledalo důstojnější místo, kam stély 
umístit. Další stěhování proběhlo v roce 2019 do Václavic. Stezka  
smíření stanula okolo obnažených základů zdejšího kostela. Ten  
komunisté nechali v sedmdesátých letech minulého století zbourat 
jistě s přáním, aby více nespatřil světlo světa. Jejich přání se nesplnilo. 
Ačkoli se pečlivě zasypané a zarostlé základy kostela díky nepřesnému 
zákresu v mapách nepodařilo najít napoprvé, archeologům ani pa-
mětníkům nedaly spát. Díky moderní technice byly nakonec vytyčeny, 
důkladně prozkoumány a citlivě začleněny do areálu hřbitova. Stély 
okolo nich navíc stále zůstávaly na dohled od hradu Grabštejn, 
šťastný konec by v takovém příběhu přesto viděl asi málokdo. 

Svůj boj o navrácení křížové cesty tam, kam patří, Luděk Vele nikdy 
nevzdal. S ním ani starostka obce Chotyně paní Jana Mlejnecká. Díky 
pochopení a podpoře nové grabštejnské kastelánky paní Mgr. Věry 
Ozogánové se nakonec přece jen podařilo najít řešení. Stezka smíření 
po dalších dvou letech snad již naposledy změnila své umístění. Na-
leznete jí v hradním parku na místě snad ještě krásnějším, než kde 
byla instalována poprvé.               Roman Sedláček 

Stezka smíření se po čtyřech letech vrátila 
na Grabštejn

Odpočinková zóna v „Cihelně“ se stala mezi obyvateli města oblíbe-
nou ještě před úplným dokončením první etapy své realizace. Stezky, 
lavičky, posezení i sportovní prvky, to vše v zeleni okolo vysychajících 
tůní v místech někdejší těžby jílu pro dnes již neexistující cihelnu. 

Druhá etapa prací v Cihelně se zaměřuje na obnovu samotných 
tůní, které v současnosti pomalu mizí pod hlínou a pískem z okolních 
srázů i tlející vegetací. Odstraněním naplavenin v nejnižší části areálu 
vzniknou malá jezírka i mokřad zadržující vodu. Zdaleka se nebude 
jednat jen o estetický prvek. Tůně i jejich okolí vytvoří vhodné pro-
středí pro vodní živočichy, a to i v období dlouho trvajícího sucha. 

Stejně důležité budou pro vodní a mokřadní druhy rostlin. V rámci 
aktuální etapy vznikne ve svazích také 5 úkrytů pro živočichy.  

Obnova tůní a mokřadu přijde na 2 763 688 Kč a až na nepatrný 
podíl lehce přesahující jedenáct tisíc korun bude financována z Ope-
račního programu životní prostředí 2014–2020. Práce na druhé etapě 
již započaly a hotové by měly být do konce března 2022.                 -rs-

Revitalizace Cihelny pokračuje

XIX. Evropská pouť  
Oldřichov–Kopaczów 
 
O dva týdny dříve, než je obvyklé, se letos konala Evropská pouť v Ko-
paczówě. Setkání začalo jako obvykle na mostku přes Oldřichovský 
potok průvodem ke kostelu sv. Josefa. 

Čelo průvodu tvořily hrádecké mažoretky. Program XIX. Evropské 
pouti pokračoval ekumenickou bohoslužbou v kostele sv. Josefa, za-
končenou krájením a sdílením bochníku chleba. 

Před neformálním setkáním návštěvníků pouti v parku ještě před-
stavitelé svazku měst Malý trojúhelník vysadili další strom do vznika-
jícího sadu. Tentokrát jím byla hrušeň. -vš-

66 investice
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V tradičním termínu 28. září se uskutečnil již 16. ročník časovky do se-
dla pod Popovkou a my můžeme konstatovat, že byl opět úspěšný. 
Poprvé se start přesunul z areálu TJ Orel do komfortnějšího zázemí, 
které jsme nalezli v Baru Panorama na hrádecké Kristýně. Tím jsme si 

vyzkoušeli, jestli areál vyhovuje očekávání věcí budoucích, o kterých 
budeme informovat určitě do konce tohoto roku. Kvůli tomuto přesu -
nu se trať zkrátila o nějakých 400 metrů, i tak má 5,3 km a 267 metrů 
převýšení. S novou tratí jsme museli vyhlásit „hon“ na nový traťový 
rekord, který bylo potřeba nastavit. Na tuto výzvu reagovalo 42 cyk-
listů a 6 běžců, kteří se výše uvedeného úkolu zhostili s obrovským 
nasazením a výsledkem jsou tak dva skvělé časy. Mezi běžci vyběhl 
do sedla pod Popovkou nejrychleji Arnošt Haufert za 25.04 (mezi  
cyklisty by to dalo na 38. místo). Cyklistům nastavil výchozí čas Jan 
Matoušek na těžko překonatelných 14.17. Troufáme si říct, že by tímto 
výkonem padl i letitý rekord z roku 2006 domácího Jiřího Nováka 
(15.58), ale to se nedozvíme, protože ten byl dosažen  na původní 
trati. Nejrychlejší cyklistkou se stala Ivana Loubková, její čas 18.45  
jí stačil na 15. místo celkově. Ze všech 48 účastníků časovky bylo  
10 Hrádečáků (7 cyklistů, 3 běžci). Bližší informace o letošním závodě 
i archiv dohledatelných materiálů z jeho historie najdete na našem 
webu: http://teamksmhradek.cz. 

Pavel Hobrlant 
KSM Hrádek

V srpnu se v lesoparku Cihelna konal první ročník závodu horských 
kol pro děti XC Cihelna. Terén s řadou přírodních překážek umožnil 
pořadatelům z Team KSM Hrádek vymyslet zajímavý okruh o délce 
1,5 km, který závodníci podle věkové kategorie absolvovali několikrát. 

Závodu, který nahradil dětské závody pořádané v minulosti na Kris-
týně v rámci MTB Babí léto, se zúčastnilo 63 sportovců včetně řady 
hrádeckých. Vložený byl také závod pro dospělé, přičemž vybrané 
startovné bylo celé poukázáno na projekt Cycling For Life, který pod-
poruje nemocné cystickou fibrózou. 

V týdnech před závodem bylo potřeba připravit tratě, které jen  
v omezené míře využily stávající mlatové cesty v lesoparku. Částečně 
byly vedeny v trase vyprojektovaného cyklistického singltracku, který 
má být další možností, jak využít areál nedaleko centra města pro 
volný čas obyvatel města. Město zde na letošek plánovalo kromě re-
vitalizace tůní ještě vybudování pumptracku a právě zmíněného singl -
tracku. O stavbě pumptracku se ještě stále jedná, protože cílem  
je, aby splňoval parametry moderních sportovišť. Na vybudování  
singltracku se dohodli s městem členové Team KSM Hrádek s několika 

dobrovolníky a práce se na konci září rozeběhly. -vš-

V Cihelně vzniká nový singltrack

Policie České republiky uspořádala v Hrádku nad Nisou již třetí ročník 
soutěže Studentská střela. Své síly tu změřili studenti středních škol  
s obory zaměřenými na právo a bezpečnost. Cílem soutěže bylo pro-
věřit jejich připravenost ve střeleckých disciplínách. Střílelo se z krátké 
zbraně na cíl vzdálený patnáct metrů, ve druhé části potom ze samo-
palu na terče vzdálené třicet metrů.  

Všechny tři dosavadní ročníky soutěže Studentská střela o putovní 
pohár ředitelství policie Libereckého kraje proběhly v hrádeckém vý-
cvikovém středisku společnosti Army arms.  

Motivace studentů i méně obvyklými formami se liberecké policii 
z dlouhodobého hlediska vyplácí. Jen za poslední rok její řady rozšířilo 
18 nových příslušníků, absolventů škol, které se soutěže Studentská 
střela v letošním roce účastnily. 

-rs-

Soutěž Studentská střela
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Ve středu 8. září si celá naše škola užila projektový den věnovaný bez-
pečnosti a první pomoci. 

Program zahájil preventista z městské policie v Hrádku nad Nisou, 
který seznámil žáky s náplní práce městského policisty. Následovalo 
rozdělení žáků do pěti týmů napříč věkem a třídami. Postupně se  
jednotlivé týmy vystřídaly na pěti stanovištích, kde si všichni hravou 
a interaktivní formou vyzkoušeli poskytnout první pomoc zraněnému 
člověku – včetně nácviku masáže srdce, jaká volat telefonní čísla, když 
se něco stane, co si zabalit s sebou v případě nějaké „katastrofy“, ale 
i jak se bezpečně chovat na silnici a jakou povinnou výbavu by měl 
mít každý cyklista. 

Všichni se zaujetím plnili jednotlivé úkoly, velmi hezky spolupraco-
vali a doplňovali se. Ti starší se s péčí a porozuměním starali o ty mladší. 

Věříme, že si žáci odnesli mnoho užitečných informací, díky kterým 
se budou chovat bezpečně a zodpovědně nejen k sobě samým, ale  
i k druhým lidem.           Kolektiv ZŠ Loučná

V tomto školním roce jsme pořídili pro naše žáky novou rehabilitační 
pomůcku s názvem Akustická rezonanční kolébka. Jedná se o unikátní 

netradiční hudební nástroj vyrobený na míru pro naše žáky. Na každé 
straně kolébky se nacházejí dva devítistrunné monochordy laděné  
v kvintách. Tato kombinace umožňuje velmi kreativní využití kolébky. 
Žáci v ní sedí, leží, mohou na ni hrát nebo se nechají unášet tóny, které 
na ni hraje pedagog. Tóny rozezní celou kolébku, rezonují tělem žáků. 
Je na ni možné hrát na obou stranách současně, čímž vznikají krásné 
měnící se harmonie, které bohatě rezonují v těle kolébky a přinášejí 
příjemné vibrace pro žáka ležícího v kolébce. Kolébka má nesporné  
léčebné účinky – uvolnění psychického napětí, navození pohody, po-
máhá při úzkostech i fyzických obtížích, uvolňuje spasticitu v končeti-
nách. Je proto nezbytné citlivě volit hloubku i intenzitu tónů. Kolébka 
je využívána při vysoce individuálním přístupu ve snoezelenu. 

Akustická rezonanční kolébka byla pořízena za podpory dotačního 
programu Libereckého kraje oblast 4.7 Podpora kompenzačních po-
můcek, a to ve výši 70 % z celkově vynaložených nákladů na pořízení 
nového vybavení. Škola se podílela částkou ve výši 30 % z celkové 
ceny. Mgr. Monika Hrabarová

1. září se vrátily děti do škol. Asi všichni doufají, že letošní školní rok 
již bude normální a výuka bude probíhat především ve školních bu-
dovách. Prvňáci se vydali také na radnici, kde je přivítal starosta města 
Josef Horinka s místostarostou Pavlem Farským. Do prvních tříd letos 
v Hrádku nastoupilo necelých sedm desítek dětí. Je to méně než 
v předchozích letech. Svoji roli možná sehrály i obavy rodičů o to, jak 
bude výuka probíhat. Část z nich proto zvolila možnost požádat o od-
klad školní docházky. O tom, že se kvůli tomu uvolnilo méně míst ve 
školkách a poptávka rodičů byla větší, než kolik dětí mohly školky při-
jmout, jsme psali v minulém Hrádecku. Nicméně se podařilo velmi 
rychle rozšířit prostory mateřské školy v Loučné, takže nakonec byl  
zájem rodičů pokryt. 

Ve víceméně běžném režimu mohl začít fungovat také Dům dětí  
a mládeže Drak. V nabídce má oproti předchozím rokům několik  
nových kroužků. Otevřena byla Atletika, Florbal, Turistika a také Tvo-
řílek. Atletika zaznamenala velký zájem: skupina pro starší děti je zcela 
zaplněná, u mladších je volno jen pro několik zájemců. Prakticky za-
plněné jsou i kapacity kroužků Točení na kruhu a Pohybem ke zdraví. 
Volná místa se ještě najdou i v některých termínech Keramiky. Nejvíce 
nových dětí by ještě naopak rádi přivítali vedoucí Turistického krouž -
ku, Florbalu, Společenských tanců a zcela nového Tvořílka, který je ur-
čen už prvňákům, případně i předškolákům.  

Seznam kroužků Domu dětí a mládeže Drak včetně jejich časového 
rozpisu najdete na www.ddm-drak.cz. -vš-

Škola v Loučné má novou akustickou  
rezonanční kolébku

Den bezpečnosti na ZŠ Loučná

S novým školním rokem se otevřely i kroužky 
v Domě dětí
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Hrádecké dožínky
Dožínky kdysi patřily k nejdůležitějším slavnostem roku. Svátek spo-
jený s ukončením sklizně byl poděkováním za štědrou úrodu. Proto 
byl spojen se zpěvem, tancem a také hodováním. Po období těžké 
práce přišel čas na krátký odpočinek, než se znovu vyrazilo do polí. 
Druhá sobota v září už tradičně patřila Hrádeckým dožínkám a dí-
kůvzdání za úrodu. 

Hlavním partnerem dožínek byl největší zemědělský podnik hos-
podařící na Hrádecku, Agro Chomutice. Techniku, kterou jsme letos 
mohli při dožínkách vidět, přivezli zemědělci s trochou nadsázky rov-
nou z polí. Letošní průběh léta a jara se odrazil v pozdní sklizni. Však 
i obilí na dožínkový věnec bylo posekáno ve středu před dožínkami, 
v době, kdy v minulých letech už bylo uložené ve stodolách. Podle 
předsedy představenstva Agro Chomutice Ing. Vladimíra Tichého ale 
byla letošní úroda dobrá, jen je o něco horší kvalita sklizeného obilí. 

Svůj stánek plný ovoce, zeleniny a květin už od rána chystali hrádečtí 
zahrádkáři. Prezentovali se i hrádečtí chovatelé a Ekologická kozí farma 
Na pašerácké cestě. Že je ruch slavností a zájem lidí pro vystavená zví-
řata do značné míry stresující, prokázala koza Nataša, trvalým bydliš-
těm právě na kozí farmě. Využila možnosti, přeskočila ohradu a rychle 
zmizela v Doníně. Chytat se jí vydalo hodně lidí, ale nepochodili. Díky po-
zornosti obyvatel se naštěstí za pár dnů dostala šťastně zpátky domů. 

Mezi stánky bývá pravidelně Minimuzeum másla z Bílého Kostela 
s ukázkou výroby medu. Letos se k těm nejzajímavějším přidaly ještě 

regionální Moštárna Rynoltice, Medová královna rovněž z Rynoltic 
nebo Levandulovna z Raspenavy. 

Hlavně pro děti bylo určeno pět dílniček. Domů si mohly odnést 
pytlíček naplněný voňavými bylinkami, vlastnoručně nazdobenou  
látkovou tašku, nebo skleničku s vypískovaným motivem. 

Program na podiu završila po dechové hudbě Celestýnka a libe-
recké kapele Starej kmen legenda českého bluegrassu, už více než  
40 let hrající kapela Cop. -vš-

Müllerova hrobka na sídlišti Pod Tratí. Opuštěná. Svému účelu slou-
žila jen krátce. Zajímavá stavba, která si zaslouží naši pozornost, ač 
stojí stranou cest, ukrytá pod stromy, nedaleko železniční trati. Určitě 
nebude nadnesené konstatování, že většina obyvatel města zná 
stavbu jen z vlaku a nikdy u ní nebyla. To potvrdili i lidé, kteří se přišli 
v srpnu podívat na koncert, který se uvnitř hrobky konal.  

Nápad využít opuštěnou stavbu vznikl v Bráně Trojzemí při pláno-
vání komorních letních koncertů. Volba padla na Basistovu dobrou 
společnost, čtveřici hudebníků z divadla F. X. Šaldy, kteří přijeli s kon-
certem sestaveným z komorních barokních skladeb. 

Před prvním koncertem bylo potřeba prostory uvnitř hrobky a její 
okolí trochu upravit. Především se muselo uklízet, o což se postarali 
pracovníci veřejně prospěšných prací. Město nechalo opravit vstupní 
mříž a zabezpečilo otvor propojující přízemí a suterén. Opraveny byly 
i schody před vstupem. 

Tóny barokní hudby krásně zaplnily čtvercové vnitřní prostory  
zaklenuté kopulí a posluchači odcházeli nadšeni. Pokud jste koncert 
nestihli, máte letos ještě jednu možnost – 14. října v hrobce přivítáme 
jednoho z předních světových hráčů na citeru s charizmatickým  

hlasem Michala Müllera. V jeho repertoáru se mísí jazz, blues, klasika, 
folklor, improvizace. Koncert začne v 19 hodin. -vš-

Hudba v Müllerově hrobce
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V neděli 12. září se za podpory města Hrádek nad Nisou konal 1. roč-
ník Soutěže paddleboardů na Kristýně. V prostoru u bistra Panelka se 
v atraktivním sportu utkalo 36 závodníků z TJ Doksy, Zákup a ze  
Cvičení Lída. Závodilo se v šesti kategoriích. Svou zručnost mohli  
vyzkoušet i rodiče s dětmi a nejmladší žactvo. Domácím se dařilo.  
Vybojovali hned 23 umístění. Každý účastník obdržel sladkou od-
měnu. Vítězové diplom, pohár a drobné ceny.  

Lída Robová 

 
 
 
 
 

Kategorie I. Rodiče a děti (nar. 2015 a mladší)  
1. místo: Barbora Horáková a Ondřej Šiman        
2. místo: Elen Manhartová a Vendelín Svatoš   
3. místo: Jan Sedmidubský     
 
Kategorie II. Mladší žákyně (nar. 2014–2013) 
1. místo: Kristýna Paseková               
2. místo: Emilka Strnadová  

 
Kategorie III. Starší děti (nar. 2012–2011)  
1. místo: Eva Ebermannová   
2. místo: Anna Horáková a Filip Paseka        
3. místo: Michal Kobr     

 
Kategorie IV. Starší děti (nar. 2010–2009) 
1. místo: Natálie Fořtová a Janek Kruliš      
2. místo: Kateřina Vinklárková         
3. místo: Andrea Šulcová           

 
Kategorie V. Starší děti (nar. 2008–2007) 
1. místo: Karolína Paseková       
2. místo: Adéla Šrajbrová a Lukáš Popík   
3. místo: Natálie Hrašnová     

     
Kategorie VI. (nar. 2006 a starší)  
1. místo: Šárka Čížová a Zdeněk Janeček     
2. místo: Jan Šrajbr               
3. místo: Barbora Vodrážková  

S Drakem cestou  
necestou 
 
Podzimní pochod s Drakem cestou necestou si neklade za cíl dohonit 
přes rok nenachozené kilometry, ale vytáhnout ven děti s jejich rodiči 
nebo prarodiči a přitom se pobavit. A když pak vyjde počasí jako letos, 
je to radost.  

Hned po startu se některé děti mračily, když měly rozesmát Šíleně 
smutnou princeznu a nevěděly jak na to. Princezna přitom měla 
úsměv na krajíčku a pod černým závojem jej jen těžko skrývala. S vě-
domostními úkoly si děti většinou hravě poradily, k tomu si nazdobily 
perníčky z Ledového království nebo keramický klobouček u víly 
Amálky a motýla Emanuela. Po splnění všech deseti úkolů je čekal tá-
borák a buřty na Country Ranchi v Loučné. 

-vš-

Soutěž paddleboardů na Kristýně
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První neděle v září patří areál Kristýna Triatlonu Hrádek nad Nisou. 
Nezastavily jej ani povodně v roce 2010, ani covidová omezení. Na 
hrádecký triatlon se navíc závodníci rádi vracejí, takže nezaznamenal 
ani dramatický propad účastníků. 

 
Po loňském premiérovém vítězství v domácím prostředí se podařilo 

letos obhájit první místo hrádeckému Tomáši Strnadovi. Dvacet se-
kund po něm doběhl do cíle Michal Francke a s minutovou ztrátou 
několikanásobný vítěz, rovněž domácí Pavel Jindra. Tomáš vyběhl  

z vody na třetím místě, ale na kole se vracel na Kristýnu už jako první. 
Při závěrečném běhu dokázal svůj náskok ještě zvětšit. 

Nejrychlejší ženou byla Ivana Loubková, která dosud nevynechala 
ani jeden ročník hrádeckého triatlonu. Za ní do cíle doběhly Lenka 
Fanturová a Barbora Vencálková. 

Na louku poblíž panelky dorazilo na 13. ročník triatlonu ke třem 
stům závodníků od batolat po nejstaršího účastníka, který příští rok 
oslaví sedmdesáté narozeniny. A také desítky pořadatelů v čele s ředi -
telem závodu Stanislavem Dvořanem, bez kterých by takový závod 
nebylo možné uspořádat. -vš-

45. ročník běhu Císařským údolím měl v tomto roce několik premiér. 
Jednak se konal na podzim a ne na jaře, jak bývá zvykem. A novinkou 
bylo i to, že byl realizován v rámci společného projektu města Hrádku 
nad Nisou a Bogatynie, a tak na startu stálo mnoho zahraničních 
běžců, a to jak z polské Bogatynie, tak i německé Žitavy.  

Díky projektu „Region Trojzemí – sport bez hranic / sport bez barier 
– Hrádek nad Nisou“, který byl podpořen z Fondu Malých projektů  
Euroregionu Nisa, tak mohli závodníci vyběhnout na trať ve zbrusu 
nových číslech a také najít trasu pomocí nového navigačního systému. 

Malí i velcí závodníci ze všech třech zemí si zásluhou skvělé pří-
pravy závodu Klubem horolezců z Hrádku, zástupcům Domu dětí 

Drak a Cvičení Lída užili závodu i doprovodného programu pro děti. 
Nechyběl ani guláš a opékání buřtů. Slunečné počasí, pěkné ceny  
a nad šení dobrovolníků přispěly ke všeobecné pohodě.  

V rámci projektu byli čeští běžci již na třech běžeckých závodech  
v Bogatynii a ještě nás čeká zcela nový závod pro malé i velké, začína-
jící i pokročilé běžce v lesoparku Cihelna. Ten se bude konat 16. října.  
Do projektu je zařazen i tradiční – a letos již 40. ročník – Silvestrov-
ského běhu, konající se 31. prosince 2021. 

Velké díky patří všem, kteří tyto aktivity pro sportovce připravují. 
Těšíme se na vás na startu některého z příštích závodů, ať již poběžíte, 
nebo se zařadíte mezi zástup organizátorů a dobrovolníků. 

Hedvika Zimmermannová 
autor fotografií Dominik Voksa (Domyfoto)

13. ročník triatlonu vyhrál Tomáš Strnad

Běh Císařským údolím letos nabídl novinky
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Tip na výlet 
 

Říjen je nejkrásnějším podzimním měsícem. Listí se barví do červena, 
nízké sluneční paprsky jimi prosvítají, a podzimní atmosféru umoc-
ňují dlouhé stíny. Rána jsou chladná, přes den si ale ještě můžeme 
užívat příjemných teplot. Zkrátka ideální čas na výlet do přírody. Ten-
tokrát vás pozvu na rozhlednu, odkud si pohled na podzimní krajinu 
oprav du vychutnáte. Ne nadarmo se Štěpánce říká Královna Jizer-
kých hor.  

 
Rozhledna Štěpánka 
Kamenná novogotická rozhledna Štěpánka na vrchu Hvězda  
(959 m n. m.) na Příchovickém hřebeni je nejstarší rozhlednou  
v Jizerských horách. Její stavba byla zahájena knížetem Camillem  
Rohanem roku 1847. V tomtéž roce probíhala dole v údolích stavba 
císařské Krkonošské silnice, jejímž patronem byl arcivévoda Stephan 
(Štěpán), který na vrch vystoupil. Kníže Rohan kopec na jeho počest 
přejmenoval na Štěpánovu výšinu a zahájil zde stavbu rozhledny.  
Stavební činnost ale záhy ustala, byla postavena pouze základna věže 
se vchodem. Torzo léta udržoval Horský spolek a turisté sem chodili 
pozorovat slunce. Na stavu stavby se ale postupně podepisovaly po-
větrnostní vlivy, vandalství, a výstup na věž se stával velmi nebezpeč-
ným. Majitel panství rozhlednu nechtěl dokončit a dlouho odmítal  
i prodej pozemku. Až v roce 1888 se podařilo obci Příchovice poze-
mek i se zbytky věže odkoupit. Kořenovský horský spolek ji po čtyřech 
letech prací dokončil a v srpnu 1892 otevřel veřejnosti. Podle pověsti 
kníže Rohan stavbu zastavil na varování cikánky – hadačky, která mu 
předpověděla, že zemře brzy po dokončení věže. Měsíc po slavnost-
ním otevření skutečně zemřel, ovšem v úctyhodném věku 92 let. 

Výhled ze Štěpánky je překrásný – za pěkného počasí můžete  
spatřit Krkonoše, Jizerské hory, ale i Zvičinu, Mužský, Bezděz, Ralsko 
a Lužické hory. Obliba 24metrové rozhledny je po celou dobu její exis-
tence obrovská – s jejím obrázkem bylo vydáno rekordní množství  
pohlednic. Až do Kořenova se odtud jezdívalo na saních i lyžích.  
Poblíž Štěpánky stojí dřevěný stánek s občerstvením, zajímavý je i ka-
menný stůl s lavicí u jejího vchodu. Za věží lze najít trosky kamenného 
válečného kříže, který měl být údajně symbolickým místem zdejších 
nacistů za 2. světové války. 

A jak se ke Královně Jizerských hor s touto zajímavou historií do-
stanete? Pěšky po značených turistických stezkách z Tanvaldu, Koře-
nova a Příchovic. Přijet můžete i autem. U chaty Hvězda, asi 300 m 
pod vrcholem je placené parkoviště.  

Věra Baumgartnerová

12

 
Občanům, kteří v měsíci září roku 2021 
oslavili významné životní jubileum, srdečně blahopřejeme. 
 

70 let   Božena Gatterová 
80 let   Krista Silnicová, Josef Čermák 
81 let   Václav Šimáček, Zdeňka Trkolová,  
            Ingrid Lissnerová, Zdeňka Čápová 
84 let   Helga Sekerešová 
86 let   Vlasta Lopraisová, Michal Buša 
87 let   Věra Málková, Helmut Prchlík 
90 let   Jaroslava Brahová 

Monika Korbelářová, matrikářka

Životní jubilea
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Pavel Šporcl se vrátil 
do Hrádku s kapelou 
 
Je to už pět let, kdy v hrádeckém kostele sv. Bartoloměje představil 
Pavel Šporcl své modré housle v programu Pocta Paganinimu. Po 
úspěšném koncertu jsme se dohodli, že další návštěva Pavla Šporcla 
by mohla být spojena s úspěšným programem Gipsy Fire, ve kterém 
houslistu doprovází kapela Gipsy Way Ensemble. Kvůli covidu byl na -
plánovaný koncert dvakrát přeložen, ale v září to konečně vyšlo. 

S cikánskou cimbálovou kapelou odehrál Pavel Šporcl už více než  
400 koncertů. Nevšední mistrovství, temperament členů kapely a poutavé 
průvodní slovo jsou důvodem, proč i v Hrádku měl tento projekt u pos-
luchačů velký úspěch.                    -vš-



Dnešní historické okénko věnujeme domu č. p. 124 na Horním  
náměstí. Říkáme mu různě. Někdo Beseda, podle kulturního domu  
a dřívějšího názvu restaurace, někdo Camelot, jak se restauraci říká 
dnes. Na fasádě můžeme vidět ještě nápis U Zeleného stromu. Pokud 
jde o historické názvy, výčet ještě není úplný, ale vezměme to popo-
řádku. 

Nejstarší část domu, ve které je dnes restaurace, byla postavena 
pravděpodobně v roce 1768 jakýmsi Wenzlem Arnoldem. Ten svůj 
hostinec pojmenoval U Zeleného věnce. Krátce poté byl ale přejme-
nován na U Zeleného stromu. Jde o jeden z nejstarších hrádeckých 
hostinců. Už v roce 1790 měl prý výsadní právo prodeje piva. V roce 
1805 se název hostince opět změnil na Gasthof zum Kaiser von Oes-
terreich, tedy Hostinec U Císaře rakouského. Toto jméno už můžeme 
spatřit vyobrazené na nejstarších pohlednicích domu. 

Majitelé domu se v dalším desetiletích různě střídali. Zmiňme ales-
poň Antonii Seibtovou. Její rodina hostinec koupila v roce 1897. Sama 
Antonie v roce 1921, tedy v době, když už tři roky existovalo samo-
statné Československo, požádala o návrat názvu U Zeleného stromu. 
V roce 1924 hostinec se sálem koupil německý tělovýchovný spolek 
Deutscher Turnverein. Krátce poté se nad hlavním vchodem z náměstí 
objevil nápis TURNHALLE. Sál sloužil jako tělocvična, konala se zde 
ale i divadelní představení, plesy a další akce. 

Po druhé světové válce bylo opraveno jeviště, poškozené ruskou 
bombou v posledních dnech války, šatny a také vchod z náměstí. Tě-
locvična, tedy dnešní sál, sloužil krátce Sokolu a Turnhalle se změnila 
na Českou besedu. V roce 1949 se budova stala majetkem státu.  

Později Besedu převzal Plastimat (Vulkan) a sál začal fungovat jako 
Dům kultury Beseda. Dostáváme se k létům, která mnozí čtenáři pa-
matují a vybavují si vzpomínky z plesů, divadel a koncertů.  

V roce 1990 se dům vrací městu. Z větších zásahů stojí za zmínku 
vybudování plynové kotelny v roce 1994, která je dnes ale nahrazena 
novou, moderní. A o tom se už více dočtete v úvodním článku HRÁ-
DECKA, věnovaném sedmi letům rekonstrukce památkově chráněné 
Besedy. -vš-

Historické okénko – dům U Zeleného stromu

Pohlednice z roku 1913, kde už jsou patrné malby, které známe ze  
současnosti

Pohlednice z roku 1900. V místech, kde jsou dnes obnovené malby  
s myslivcem a zeleným stromem můžeme vidět reklamu na točené pivo, 

sál a také volné pokoje.
Beseda nároží. 

Snímek z šedesátých let 20. století

Celkový pohled na dnešní Horní náměstí s domem č. p. 124 v levé části. 
Pohlednice odeslaná r. 1899.

Pohlednice z roku 1925, kdy objekt patřil spolku  
Deutscher Turnverein
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Čerpací stanice 7 Station  
v Hrádku nad Nisou hledá  

 

 

pracovníka na pozici  
obsluhy čerpací stanice 

 a směnárny.  
 
 

V případě zájmu nás kontaktujte 

 na telefonním čísle  

733 691 191 

nebo e-mailu: vorasickag@seznam.cz

1414 inzerce
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